

论文

7175铝合金的应力腐蚀及晶界Mg偏析的作用

宋仁国;张宝金;曾梅光

东北大学;沈阳,110006,西北工业大学凝固技术国家重点实验室,西安,710072;东北大学;沈阳,110006;东北大学;沈阳,110006

摘要: 通过恒伸长速率试验和能谱分析,研究了7175铝合金在3.5%NaCl水溶液中的应力腐蚀行为及晶界的化学成分结果表明,7175铝合金在140℃,98h时效的强度较140℃,16h时效的强度略高,而且具有较好的抗应力腐蚀性能此外,晶界上Mg偏析浓度随着时效程度的增加而减小,且与合金的应力腐蚀敏感性密切相关

关键词: 7175铝合金 应力腐蚀 晶界偏析 氢脆 阳极溶解

THE STRESS CORROSION AND ROLE OF Mg SEGREGATED TO GRAIN BOUNDARY IN 7175 ALUMINIUM ALLOY

SONG Renguo; ZHANG Baojin; ZENG Meiguang(Northeastern University, Shenyang 110006) (State Key Laboratory of Solidification Processing, Northwestern Polytechnical University, Xi'an 710072)

Abstract: Both the stress corrosion behavior of 7175 aluminium alloy in 3.5%NaCl solution and the composition of grain boundary were investigated by means of constant elongation rate testing(CERT) and energy spectra. The results indicated that the strength of 140℃, 98 h aging state is slightly higher than that of 140℃, 16 h, and the property of stress corrosion resistance for the former better than the latter. In addition, the concentration of Mg segregated to grain boundary decreases with increasing aging time, and it is closely related to the SCC susceptibility of alloy.

Keywords: 7175 aluminium alloy stress corrosion grain boundary segregation hydrogen embrittlement anodic dissolution

收稿日期 1997-06-18 修回日期 1997-06-18 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者:

作者简介:

作者Email:

参考文献:

- 1 吴奔初,腾敏康,夏元复. 南京大学学报, 1994; 30: 439
- 2 Unwin P N T, Nicholson R B. Acta Metall Mater, 1969; 17: 1379
- 3 Pao P S, Gao M, Wei R P. Scr Metall, 1985; 19: 265
- 4 Liao C M, Horng W R, Kuo W C. Scr Metall, 1992; 26: 109
- 5 Kock G H. Corrosion 1979; 35: 73
- 6 宫波, 赖祖涵. 材料科学进展, 1988; 2: 51
- 7 宋仁国. 东北大学博士学位论文, 1995: 35
- 8 Joshi A, Shastry C R, Levy M. Metall Trans, 1981; 12A: 1081
- 9 Doing P, Edington J W. Metall Trans, 1975; 6A: 943
- 10 Chen J M, Sun T S, Viswanadham R K, Green J A S. Metall Trans, 1977; 8A: 1935

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(504KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶ 参考文献[PDF]
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶ 7175铝合金
- ▶ 应力腐蚀
- ▶ 晶界偏析
- ▶ 氢脆
- ▶ 阳极溶解

本文作者相关文章

- ▶ 宋仁国
- ▶ 张宝金
- ▶ 曾梅光

PubMed

- ▶ Article by
- ▶ Article by
- ▶ Article by

11 褚武扬. 氢损伤与滞后断裂北京: 冶金工业出版社, 1988

12 Specidel M O. Metall Trans, 1975; 6A: 631

13 刘新, 曾梅光, 赖祖涵. 材料科学进展, 1987; 1: 31

14 宋仁国, 曾梅光, 张宝金, 刘军, 金真弘. 中国腐蚀与防护学报, 1996; 16: 1

15 宋仁国, 曾梅光. 东北大学学报. 1994; 15: 5

16 Song Renguo, Zeng Meiguang. Transaction of Nonferrous Metals Society of China, 1995; 5: 97

17 Song R G, Tseng M K, Zhang B J, Liu J, Jin Z H, Shin K S. Acta Metall Mater, 1996; 44: 3241

18 宋仁国, 曾梅光. 矿冶工程, 1996; 16: 68

本刊中的类似文章

---

Copyright by 金属学报